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Luge ja kÜSIB

Targu Talitajale saadetud küsimustele vastab koertetreener 
AIVO OBLIKAS.

Olen kuulnud mõne koeratõu – näiteks mastifi ja pekin-
gi koera – kohta väidetavat, et neid ei saa ega tohigi 
treenida. Nemad olevat niigi piisavalt targad ning dres-
suur vaid rikuks neid. Kuidas sellisesse väitesse suhtu-
da?

Täiesti rumal väide. Koolitus on koerale oma keele õpe-
tamine. Kujutage ette, et teile tuleb peresse elama näiteks 
vahetusõpilane Hiinast. Te otsustate säilitada teda natu-
raalse hiinlasena ja talle eesti keelt mitte õpetada. Tõsi, 
sel juhul ei saa te temaga suhelda ning peate leppima ka 
sellega, et ta teeb üsna tihti mingeid kummalisi asju, mil-
lest te aru ei saa või mida ta isegi ei tohiks teha. Teine või-
malus on, et te ikkagi õpetate talle oma keelt. Siis on teil 
mõne aja pärast kodus hiinlane, kes oskab mingil määral 
teie keelt ja saab aru reeglitest. Ega ta sellest veel eestla-
seks muutu.

Mis on elektrikaelarihm? Kuidas seda kasutada?
Elektrikaelarihma kasutatakse mõne treeningu juures. 

Koer saab sealt kerge, nõelatorget meenutava mõjutuse. 
Igapäevaelus seda looma korralekutsumiseks kasutada ei 
soovitata. Elektririhm vajab oskust ning vääral kasutami-
sel ei saa koer omanikust aru, nii et kasu asemel võidakse 
ta hoopis segadusse viia. Samuti on probleemiks see, et 
koer õpib oskamatu kasutamise puhul üsna kiiresti kuu-
lama rihma, mitte omanikku. Kui tal rihma kaelas pole, 
on omaniku staatus nullilähedane.

Kas koeri saab koolitama õppida ka raamatutest või In-
ternetist või videosid vaadates, kui endal varasemad 
kogemused puuduvad?

Arvan, et mitte. Koeraga suheldes määravad detailid. 
Need on näiteks õige ajastus, käsu arusaadavus, koera 
meeleolu jne. Justkui õiget asja, aga valel ajal tehes võib 
väga rappa minna. Olukordi, mis võivad tekkida, ei ole 
võimalik ette kirjeldada või videosse võtta. Neid peab pä-
riselus nägema ning selle järgi oma käitumist reguleeri-
ma. Seda võib nimetada ka koeralugemise oskuseks. Kõr-
vale on vaja inimest, kes seda oskab ja nõu annab.

Raamatutest või Internetist tasub lugeda nii palju, et 
saada aru koera käitumisest, tema õppimisloogikast ning 
koolitusel kasutatavast terminoloogiast.

On inimesi, kes saavad enam-vähem iga koeraga n-ö ju-
tule. Ent on selliseidki, kelle peale saavad kurjaks ka kõi-
ge leebemad kutsud. Miks?

See on tingitud märkidest ja kehakeelest. Inimesed 
peavad omavahelisel suhtlusel kõige olulisemaks suulist 
keelt. Koerad paraku jälgivad hoopis rohkem kehakeelt. 
Suuline peaaegu ei omagi tähtsust. Need inimesed, kel-
le kehakeelt koerad mõistavad, saavadki loomadega pa-
remini läbi. Inimene, kes kardab koera, tõmbub pinges-
se ning annab talle sellega mõista, et on ärritunud. Loom 
näeb sedasorti ärrituses ohu märke, isegi võimalikku rün-
nakut, võttes samuti tõrjuva hoiaku. Sealt see algab.
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